

DOI:10.18572/1812-3805-2018-1-13-17

К вопросу о «социализации» договорного права в Германии во второй половине XIX в.

Лысенко Ольга Леоновна,

доцент кафедры истории государства и права

Юридического факультета Московского государственного

университета (МГУ) имени М.В. Ломоносова,

кандидат юридических наук, доцент

ollysenko@mail.ru

В статье рассматриваются вопросы появления «защитных», социально ориентированных норм в договорном праве Германии. Анализируется их отражение в законодательстве XIX века: Общегерманском торговом уложении 1861 г., Промышленном уставе 1869 г., Законе о сделках с платежом в рассрочку 1894 г., Германском гражданском уложении 1896 г. Автор обобщает различные оценки таких норм договорного права в немецкой правовой науке.

Ключевые слова: Германия, история права, договор, обязательство, гражданское право, договорное право, кодификация права.

On the Issue of Contractual Law “Socialization” in Germany in the Second Half of the XIX Century

Lysenko Olga L.

Assistant Professor of the Department of History of State and Law of the Law Faculty of the Lomonosov

Moscow State University (MSU)

Candidate of Legal Sciences

Assistant Professor

In this article, questions of emergence of “protective”, socially oriented norms of the Germany contract law are considered. Their reflection in the legislation of the 19th century is analyzed: German Trade Code of 1861, Industrial Charter of 1869, and Law on Transactions with a payment by installments of 1894, and German Civil Code of 1896. The author generalizes various estimates of such standards of the contract law in the German law science.

Keywords: history of the German law, contract, the obligation, civil law, contract law, codification of law.